
حاجی رضا شاکرمی، قائم مقام دادگستری 
کل استان تهران در حاشیه برنامه هفتگی 
ملاقات با مردم در مورد یک پرونده رفع 
تصرف عدوانی اظهار کرد: در این جلسه، 
رفع  موضوع  با  کننده ای  مراجعه  پرونده 
تصرف عدوانی بررسی شد که در آن مالک 
ملک، دادخواست رفع تصرف عدوانی علیه 
شخصی را ارائه کرد و دادگاه بدوی حکم 

به رفع تصرف و قلع و قمع مستحدثات 
دادگاه  در  نیز  داد و همان حکم  ابنیه  و 

تجدیدنظر تایید شد.
تهران  استان  کل  دادگستری  مقام  قائم 
از بررسی کامل پرونده و مستندات  پس 
شد  مشخص  گفت:  کننده  مراجعه  این 
بین شخص مذکور و نهاد مورد نظر هیچ 
مدرکی دال بر مالکیت یا اجاره وجود ندارد 

و این شخص قراردادی به عنوان مستاجر 
به  اقدام  پشتوانه ای  هیچ  بدون  و  ندارد 
سرمایه گذاری کرده است. اگر کسی قصد 
سرمایه گذاری دارد باید قراردادی مکتوب، 
مستند و مستدل داشته باشد تا اگر زمانی 
آن  به  برخورد،  اختلافی  یا  و  مشکل  به 
قرارداد استناد کند تا ضمن جلوگیری از 

تضییع حقوق، بتواند از خود دفاع کند.

تذکرات قضایی قائم مقام رئیس کل دادگستری 
تهران در موضوع رفع تصرف عدوانی

ستان 
دا

ستان 
دا

جلدجلد

این برای توست کَتی...این برای توست کَتی...
کامبک از پسرِ اسکاتلندی به سبک پدر؛کامبک از پسرِ اسکاتلندی به سبک پدر؛

پیش،  روز  چند  تیموری، سردبیر-  مهدی 
کَتی فرگوسن -همسر سر الکس فرگوسنِ 
درگذشت.  سالگی   84 در سن  افسانه ای- 
بخاطر  الکس  سر  عزادارشدن  ایام  در 
زندگیِ 57 ساله اش، پسرک  فوتِ شریکِ 
فرگی تایم  در  اولدترافورد،  اسکاتلندی 
اینچنین،  و  رساند؛  پیروزی  به  را  تیمش 
تئاتر  سوی  از  رئیس  به سبکِ  کامبکی 

رؤیاها به روحِ کَتی هدیه شد.
منچستریونایتد که در هفته هشتم لیگ 
برتر در خانه اش به مصاف برنتنفورد رفته 

عقب   0-1 قانونی  وقت های  پایان  تا  بود 
با  رویایی  بازگشتی  در  ولی  بود  افتاده 
وقت های  در  اسکات مک تامینی  گل  دو 
تلف شده انتهای مسابقه موفق شد 2-1 به 

پیروزی برسد.
از طرف  با چند حمله  بازی  اولیه  دقایق 
برنتفورد همراه بود که در دقیقه 5 شوت 
هیکی به سمت گوشه بالای دروازه یونایتد 
در  اونانا  از بخت خوب  اما  بود  خطرناک 

چارچوب نبود.
در دقیقه 26 سریالی از اشتباهات دفاعی 

منچستریونایتد باعث شد برنتفورد به گل 
برنتفورد  به  کاسمیرو  اشتباه  پاس  برسد. 
به  چهار  به  چهار  موقعیتی  در  داد  اجازه 
سمت دروازه شیاطین سرخ هجوم بیاورند. 
لیندلوف  توسط  راه  میانه  در  ویسا  پاس 
قطع شد اما توپ دوباره در اختیار ویسا 
او به ماتیاس ینسن پاس  تا  قرار گرفت 
ضربه ای  برنتفورد  دانمارکی  ستاره  بدهد. 
به سمت دروازه یونایتد زد که با واکنش 

ضعیف اونانا وارد دروازه شد.
درنهایت، با فشار بی امان شاگردان تن¬هاخ 

در دقایق پایانی بازی با کامبک دراماتیک 
آن ها در وقت های تلف شده به پایان رسید. 
بحران  می توانست  بازی  این  در  شکست 
یونایتد را به حدی عمیق کند که چاره ای 
مدیران  برای  تن هاخ  اریک  اخراج  جز 
بریسِ اسکات  با  اما آن ها  باشگاه نماند، 
مک تامینی در وقت های اضافه و در روزی 
که هری مگوایر پاس گل داد موفق شدند 
برنتفورد را 2-1 شکست دهند تا در ادامه 
به  بازگشت  و  بحران  از  برون رفت  برای 

کورس، امیدوارتر باقی بمانند.
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سرمقاله

سارا نصرتی

به گزارش آمارهای رسمی از حساب وکتاب ساخت مسکن حاکی از این است که 
بدون احتساب قیمت زمین، ۵۲.۸ درصد هزینه تولید مسکن ناشی از مصالح 
را شامل  از هزینه  ساختمانی است که فولاد و سیمان درمجموع ۱۶.۴ درصد 
می شوند. بر اساس آخرین برآوردهای وزارت راه و شهرسازی، قیمت تولید یک 
متر زیربنای مسکونی بدون احتساب زمین، ۹ میلیون و ۸۰۷ هزار تومان است که 
بزرگ ترین بخش آن به مصالح ساختمانی با سهم ۵۲.۸ درصد اختصاص دارد و 
بعدازآن هزینه های غیر ساختمانی اعم از بیمه، مالیات، پروانه، خدمات مهندسی 
و سود پیمانکار با سهم ۲۴.۵ درصدی و هزینه دستمزد با سهم ۲۲.۶ درصدی قرار 
دارند. البته در تولید مسکن شهری به خصوص در کلان شهرها و مناطق اعیان نشین، 
بخش عمده هزینه ساخت مسکن مربوط به زمین است که سهم آن، گاهی تا 
بالای ۸۰ درصد نیز می رسد؛ اما در نهضت ملی مسکن که هزینه زمین در ابتدای 
کار حذف شده، هزینه ساخت مبتنی بر نهاده های تولید محاسبه می شود. بر اساس 
این آمارها، اگر دارای زمین هستید و قصد احداث مسکن به صورت خودمالکی یا 
مشارکتی دارد، بد نیست بدانید که در شرایط فعلی، کف هزینه برای ساخت هر 
مترمربع زیربنای مسکونی استاندارد ۹ میلیون و ۸۰۷ هزار تومان است و برای هر 
متر باید ۵ میلیون و ۱۸۰ هزار تومان برای خرید مصالح کنار بگذارید. کف این رقم 
برای احداث یک واحد ۱۰۰ متری به ۵۱۸ میلیون تومان می رسد که ۲۶ میلیون 
تومان آن سیمان، ۱۳۵ میلیون تومان فولاد اعم از میلگرد، مصنوعات فولادی و 
... ۳۵۷ میلیون تومان به سایر مصالح و نهاده ها اعم از کاشی، سرامیک، گچ، 
ایزوگام، چوب، تجهیزات، یراق آلات و ... اختصاص دارد. در این مورد، اگر طبق نظر 
وزارت راه و شهرسازی، فولاد و سیمان با خروج از بورس کالا ۲۵ درصد ارزان شود، 
فارغ از اصولی یا غیراصولی بودن این پیشنهاد، هزینه ساخت ۱۲.۳ درصد کاهش 

پیدا می کند و اگر کل سیمان و فولاد موردنیاز تولید ساختمان رایگان تأمین شود، 
هزینه ساخت ۱۶.۴ درصد کاهش پیدا خواهد کرد. بعد از برآورد هزینه مصالح 
ساختمانی، بزرگ ترین هزینه در تولید مسکن به هزینه های غیر ساختمانی اعم از 
بیمه، مالیات، عوارض، پروانه، خدمات مهندسی و سود پیمانکار اختصاص دارد که 
۲۴.۵ درصد معادل ۲.۴ میلیون تومان برای هر متر زیربناست. در این فرایند، اگر 
خود شما سازنده باشید، ۷.۵ درصد هزینه ساخت معادل متری ۷۴۰ هزار تومان 
به عنوان سود پیمانکار به خود شما اختصاص می یابد و برای ساخت یک واحد 
۱۰۰ متری، ۷۴ میلیون تومان از هزینه شما که در حقیقت سود پیمانکار است، 
کاسته خواهد شد؛ اما همچنان مجبور هستید به ازای هر متر بیش از ۷۲۵ هزار 
تومان به عنوان بیمه کارگر و پیمانکار و ۶۶۸ هزار تومان به عنوان مالیات ساخت 
و ارزش افزوده بپردازید و متری ۲۷۴ هزار تومان نیز بابت هزینه های معمول 
مثل هزینه پروانه و خدمات مهندسی کنار بگذارید. البته این نرخ ها، برای احداث 
مسکن متعارف و به صورت میانگین هزینه برآورد شده و طبیعتاً با تغییر کیفیت 
مصالح، کم وزیاد شدن امکانات، بلندمرتبه سازی یا احداث خانه ویلایی با حیات، 
این ارقام نیز تغییر خواهد کرد؛ اما کف هزینه ساخت بدون احتساب هزینه تأمین 
و آماده سازی زمین، در محدوده ۹ میلیون و ۸۰۷ هزار تومان است. این رقم در 
زمان شروع طرح اقدام ملی مسکن در سال ۱۳۹۸، معادل ۲.۳ میلیون تومان بود 
که به تدریج با تورم نهاده های ساختمانی و افزایش دستمزد و ... به محدوده فعلی 
رسیده؛ اما همچنان از منظر سازندگان بخش خصوصی، ارقام واقعی برای هزینه 
ساخت مسکن بدون احتساب هزینه خواب سرمایه، حدود ۲۰ تا ۳۰ درصد بالاتر 
از ارقام رسمی برآورد می شود و سازندگان خود مالک یا مشارکتی باید این مسئله 

را نیز مدنظر قرار دهند.

ساخت یک متر مسکن چقدر هزینه دارد؟
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»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

از زمان عرضه، قیمت و نوع 
خودروهای وارداتی چه 

خبر؟
معاون وزیر صنعت گفت: برای شرکت هایی که این 
هفته قیمتهایشان را بگیرند که تا الان ۴ تا شرکت 
این هفته و هفته بعد  داده اند،  انجام  را  این کار 

خودروهای وارداتی را عرضه می کنیم.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از خبرآنلاین، مهدی 
ضیغمی در یک برنامه رادیویی درباره واردات خودرو 
در پاسخ به این پرسش که از این هفته قرار است 
اینکه ۸ مدل خودروی وارداتی  بیفتد و  اتفاقاتی 
قرار است عرضه شوند؟ اظهار داشت: بله، این هفته 
باز  جدید  خودروهای  عرضه  برای  مجددا  سامانه 

می شود.

وی در پاسخ به این سوال که همه خودروها وارد 
شده یا اینکه باز هم تعداد محدودی خواهد بود؟ 
و  خرد  بخشی  یک  صورت  به  دارد  واردات  افزود: 
یک بخشی به صورت انبوه دارد انجام می شود. ۱۸ 
شرکت موفق شدند ثبت سفارش قطعی انجام دهند 
و بخشی از ارز واردات را بتوانند دریافت کنند و از 
این ۱۸ تا، تا الان حدود ۱۰ تا شرکت خودروهایشان 
وارد شده و بقیه شرکت ها هم دارند کار واردات را 

انجام می دهند.

مرداد  آخر  تا  شرکت ها  این  حالا  کرد:  عنوان  وی 
توانسته بودند که استاندارد و محیط زیست و سایر 
مجوزهایی که نیاز داشتند را بتوانند بگیرند. چون 
اول منتظر بودند که اول مجوز بگیرند و بعد ثبت 
بزرگ  شرکت های  در  را  درخواست هایشان  نهایی 
انجام دهند. این روند طولانی شد بخاطر اینکه تولید 
و حمل این خودروها یک زمانی می برد به خصوص 
اگر از شرق آسیا بخواهد بیاید ما در سری اول با توجه 
به اینکه این ها مجوزهایشان را گرفته بودند فاز اول 

خودروهایی که در ایران هستند را عرضه می کنیم.

این  که  شرکت هایی  برای  کرد:  تصریح  ضیغمی 
هفته قیمتهایشان را بگیرند که تا الان ۴ تا شرکت 
قیمتهایشان را گرفته اند، این هفته و هفته بعد 
عرضه را انجام می دهیم. از هفته بعد هم خودروهایی 
برای شرکت های معتبر البته که از مبداء تولید کننده 
خودروهایشان راه افتاده باشد و اسناد حمل داشته 
باشندکه آن ها هم عرضه می شود. شرکت ها بسته به 
توانشان ماهی ۳۰۰ تا ۱۰۰۰ تا چند هزار خودرو را دارند 

وارد می کنند.

گفتنی است؛ با توجه به اینکه ۳۱ هزار نفر )۲ هزار نفر 
از متقاضیان انصراف دادند( از زمستان سال گذشته 
از  وارداتی هستند، پس  دریافت خودروی  منتظر 
گذشت بیش از ۸ ماه از وعده ها، سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو به منظور عرضه خودروهای وارداتی 
به این افراد از این هفته بازگشایی می شود. بنا به 
گفته مقامات دولتی، سامانه یکپارچه خودرو در 
برای عرضه خودروهاست و در حال  آمادگی  حال 
حاضر شرکتهای واردکننده هیوندا، کیا، فیات، زوتی، 
سوزوکی، بستیون و هونگچی تشریفات را انجام داده 
و از گمرکات ترخیص شده و مدارک خود را برای 
تعیین قیمت به سازمان حمایت ارسال کرده اند و 

سایر برندها نیز در حال ترخیص هستند.

موجود  سرگردان  نقدینگی  آثار  درباره  روزها  این 
در جامعه ایرانی به وفور صحبت می شود. به این 
دلیل، نقدینگی ای را سرگردان می  دانند زیرا در اصل 
نقدینگی باید در فعالیت های تولیدی به کار گرفته 
شود و تولید هم به معنای واقعی موتور محرکه 

توسعه است. 

اما تولید و فعالیت های تولیدی بنا به علل و دلایل 
مختلف در کشور ما از رونق قابل توجهی برخوردار 
اختیار  در  عمدتا  را  خود  بازارهای  ما  و  نیست 
کشورهای دیگر قرار داده ایم و به یک مصرف کننده 
عمده تبدیل شده ایم. ما در وضعیتی هستیم که 
فشارهای تورمی بر گردن ملت است و حقوق بگیران 
با مشکل مواجه اند و بحران بیکاری و بحران فقر 
داریم و همۀ این ها مشکلات اجتماعی و ناامنی 
با یک وضعیت اضطراری  ایجاد کرده اند. پس ما 
به  وضع  این  از  ما  دولتمردان  که  هستیم  روبرو 
شرایط  در  می کنند.  یاد  اقتصادی  جنگ  عنوان 

جنگی، نظریات اقتصادی کاربرد ندارند.
به  بخشیدن  التیام  شرایطی،  چنین  در  اولویت 
بر  وارده  تورمی  فشارهای  از  کاستن  و  مردم  درد 
آنهاست. دولت در وضع کنونی، راهی غیر از تزریق 
نقدینگی ندارد. ما تحت تحریم  هستیم و در سطح 
بین المللی دوست مطمئنی نداریم. در داخل هم 
اگر مردم را از دست بدهیم، مشکلات جدی پیش 
می آید. یعنی باید منتظر یک بحران سیاسی بود. 
کاری  باید  بحرانی،  چنین  از  پرهیز  برای  بنابراین 
این  در  باشند.  راضی  مسئولین  از  مردم  که  کرد 
که  بیندیشد  دوراهی  این  به  باید  دولت  شرایط، 
اگر پول به جامعه تزریق کند، تورم ایجاد می شود 
یا  اجتماعی  بحران  قطعاً  نکند،  تزریق  پول  اگر  و 
سیاسی خواهیم داشت. بنابراین تا وقتی نقدینگی 
هم  تولید  سمت  به  آن  هدایت  است  ناسالم  ما 
تاثیر چندانی در رفع مشکلات نخواهد داشت. این 

نقدینگی زیاد در غیاب رونق و افزایش تولید منجر 
قدرت  کاهش  و  قیمت ها  افزایش  زایی،  تورم  به 
خرید مردم و هجوم سرمایه ها به سمت دلالی گری 
از جمله رونق گرفتن خرید و فروش سکه و طلا 
می شود. کارشناسان اقتصادی بر این باورند که اگر 
نقدینگی از حالت پول به شبه پول)سپرده گذاری( 
مولد  بخش  به  بانکی  تسهیلات  و  شود  تبدیل 
جامعه و اقتصاد اعطا شود با افزایش میزان کالاها 
یا  عمومی قیمت ها  شده، سطح  تولید  خدمات  و 

تورم کاهش پیدا می کند.
سخن پایانی؛ شرایط پولی ایران با رشد نقدینگی 
سالیانه، فراتر از حد تحمل اقتصاد ایران قرار دارد 
و تورم ایران را بیشتر از سایر عوامل تحت تاثیر 
قرار داده است به نحوی که تورم موجود در ایران 
و  شناسند  می  بالا  نقدینگی  حجم  ی  پایه  بر  را 
ارزیابی می کنند. فرایند های فعال در اقتصاد ایران 
حتی بر فرض توقف تولید ناخالص داخلی،عموما 
آنکه  بدون  افزایند  نقدینگی موجود می  بر حجم 
بر  واقعیت  همین  و  شود  تولید  خدماتی  و  کالا 

ناترازی عرضه و تقاضای کالا و خدمات در اقتصاد 
تورم  نتیجه  در  و  افزاید  زیان عرضه می  به  ایران 
افسار گسیخته را شاهد هستیم. در چنین شرایطی 
مالیات ها وضع و بر بنگاه ها تحمیل می شوند، 
را  ها  بانک  به  بدهی  بازپرداخت  توان  ها  بنگاه 
ندارند و بانک ها با انبوهی از مطالبات غیرجاری 
الوصول، مشکوک الوصول،معوق و سررسید گذشته 
مجبور به اضافه برداشت از بانک مرکزی می شوند 
و جریمه می شوند و همه این ها فقط بر حجم 
نقدینگی بی کیفیت می افزاید و در نهایت موج 
و  همه  و  شود  می  تشدید  عرضه  زیان  به  تقاضا 
همه شاهد تشدید تورم هستیم. بنابراین در چنین 
شرایطی تسهیلات تکلیفی موجب تزریق نقدینگی 
بیشتر و تشدید تورم می شود. دولت سیزدهم نیز 
میراث دار شرایطی است که از دهه گذشته به ارث 
رسیده است و مادامی که تغییر مسیر اساسی روی 
ندهد همین اوضاع به مراتب شدیدتر تداوم خواهد 
یافت مگر اینکه اقدامات اساسی برای تغییر مسیر 

طراحی و اجرا شود.

اندر مصائب تزریق نقدینگی؛

عامل اصلی رشد تورم در کشور چیست؟

گزارش اول

   

که  همدانی«  »حسین  سردار  بویژه  شهداء  خاطره  و  یاد 
16مهرماه1394 به مقام شامخ شهادت نائل گشت،گرامی باد
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»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

ایران تولیدکننده خودروی پرنده می شود؟

ن ذره ب�ی

از  ایران  در  سواری  خودروی  تولید  که  حالی  در 
و  کارشناسان  انتقاد  مورد  ایمنی  و  کیفیت  لحاظ 
مصرف کنندگان قرار دارد، حالا اقبال شاکری، نماینده 
تهران در مجلس، مدعی تجاری سازی خودروی پرنده 

حداکثر تا دو سال دیگر در ایران شده است.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از تجارت نیوز، 
لزوم حرکت صنایع به سمت استفاده از فناوری های 
روز منجر به ایجاد شرکت های دانش بنیان متعدد 

در ایران شده است. گرچه فعالیت برخی از این 
شرکت ها موجبات توسعه صنایع را فراهم 

به  آن ها هم  از  نام تعدادی  اما  آورده، 
بار  تبدیل شده و هر  رانت  رمز  اسم 
به  جدید  محصولی  تولید  وعده  با 
پیدا  دست  میلیاردی  بودجه های 
به  نوبت  نیز  بار  این  می کنند. 
مورد  تا  رسیده  پرنده  خودروی 

ادعا قرار بگیرد.

مستعانی دیگر در راه است؟
در  که  بود   1399 سال  فروردین 

بسیاری  که  زمانی  و  کرونا  اوج 
از  عزیزان  داغدار  خانواده ها  از 

دستگاهی  از  بودند  خود  دست رفته 
به عنوان کرونایاب مستعان رونمایی شد 

که طبق ادعای مطرح شده توان تشخیص 
کرونا را تا شعاع 100 متری داشت. گرچه برخی 

منابع بودجه ساخت این دستگاه را بین 800 میلیون 
تا یک میلیارد تومان تخمین زده بودند، اما همان زمان 
انجمن فیزیک ایران اختراع دستگاه تشخیص آلودگی به 
حد  در  و  باورناپذیر  ادعایی  را  دور  راه  از  کرونا  ویروس 
داستان های علمی و تخیلی خواند. چراکه اصولًا دانش 
بشری توانایی شناسایی ذرات 100 نانومتری، نظیر ویروس 
کرونا را از راه دور ندارد. به  رغم اینکه مستعان هیچ گاه 
اما  ماند،  رونمایی  مرحله  در  فقط  و  نداشت  کارکردی 
دستاوردها  بلندبالای  فهرست  در  را  آن  برخی  همچنان 
و افتخارات خود قرار می دهند. چندی پیش نیز فیلمی 
از یک نمایشگاه فناورانه منتشر شد که از تولید موتور 
به  فیلم  این  در  که  محصولی  داشت.  حکایت  هواپیما 
که  بود  خودروهای سنگین  فن  واقع  در  درآمد  نمایش 
ابراهیم  همچنین  شد.  معرفی  هواپیما  موتور  به عنوان 
رئیسی، رئیس دولت سیزدهم، در سفری که خرداد سال 
گذشته به اصفهان داشت، در بازدید از کارخانه هسا دستور 
که  دستوری  داد.  را  مسافری  هوایپمای  ساخت هشت 

پس از گذشت 16 ماه هنوز راه به جایی نبرده است.

تولید خودروی پرنده در کنار 330 هواپیمای 
زمین گیرشده

سر  در  را  پرواز  رؤیای  حالی  در  دولتمردان  اکنون 
سازمان  رئیس  اعلام  اساس  بر  که  می پرورانند 

هواپیما   330« امسال  اردیبهشت  در  هواپیمایی 
شده اند.«.  زمین گیر  ایران  هوایی  ناوگان  در 
ناتوانی در تعمیر، فعلًا  به دلیل  هواپیماهایی که 
امکان پرواز ندارند. حال کشوری که توانایی و دانش 
تعمیر هواپیما را ندارد و چندین بار هم در حوزه 

تولید با شکست مواجه شده، مشخص نیست چرا به 
ساخت هواپیمای داخلی اصرار دارد؟ رویای پرواز در 
بین تصمیم گیران کشور محدود به ساخت هواپیما 
نمی شود؛ در جدیدترین اتفاق وعده ساخت خودروی 
پرنده و تجاری سازی آن تا دو سال دیگر مطرح شده 

است.
نخستین  اختتامیه  آیین  گذشته  هفته  چهارشنبه 
رویداد طراحی و ساخت خودروی پرنده در دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر برگزار شد که اقبال شاکری، نماینده 
نمونه  یک  گفت:  رویداد  این  در  مجلس،  در  تهران 
اولیه خودروی پرنده ساخته و تست آن انجام شد 
و یکی از سازمان ها متقاضی خرید شده است. وی 
مدعی شد که حداکثر تا ۲ سال آینده نمونه اصلی 
قرار  استفاده  مورد  و  آماده  پرنده  خودروی  تجاری 

می گیرد.

باز هم پای بنیاد برکت در میان است؟
پای  پروژه هم  این  در  اعلام شاکری  اساس  بر 
بنیاد برکت در میان است و این بنیاد برای مرحله 

بعدی که بهینه کردن طرح و آماده شدن برای 
ساخت تجاری آن در گام دوم است، همکاری های 
موضوع  حالی  در  اکنون  می دهد.  انجام  را  لازم 
پرنده  خودروی  تجاری سازی  و  ساخت  تولید، 
تولیدکنندگان خودروی سواری  که  مطرح شده 
در تولید و عرضه خودرو با مشکلات متعددی 
بدهی  حجم  به  توجه  با  و  هستند  مواجه 
کارشناسان  از  بسیاری  دارند  که  انباشته ای 
آن ها را ورشکسته می دانند. در این بین 
به  نسبت  مصرف کنندگان  همچنان 
خودروها،  این  کیفیت  و  ایمنی 
تولیدشده  محصولات  به ویژه 
نقدهای  تحریم،  سال های  در 
و  می کنند  مطرح  را  زیادی 
می گویند به دلیل جلوگیری 
از ورود خودروهای خارجی، 
بازار  به  ورود  جز  چاره ای 
خودروهای  انحصاری 
همچنین  ندارند.  داخلی 
شرکت های کره ای و ژاپنی 
و سوزوکی  هیوندای  نظیر 
خودروسازی  صنعت  در  که 
گفتن  برای  حرفی  جهان 
دارند همچنان با شک و شبهه 
پرنده  خودروی  ساخت  مورد  در 
وعده  و  می آورند  میان  به  سخن 
 2028 سال  به  را  آن  تجاری سازی 
موکول کرده اند. اما ایران صرفاً با رونمایی 
از ماکتی که شباهت چندانی هم به خودروهای 
پرنده  تجاری سازی خودروی  ندارد، مدعی  پرنده 

حداکثر تا دو سال دیگر شده است.

وعده های بزرگ تر؛ شیرین تر
آزمایشی  نمونه  از  رونمایی  می رسد  نظر  به 
خودروی پرنده ترکیه در جریان برگزاری نمایشگاه 
تکنوفست در هفته گذشته، مسئولان ایرانی را هم 
بر آن وا دارد که از رقیب منطقه ای خود، هر چند 
با ارائه وعده، عقب نمانند. این در حالی است که 
به تولید خودروی  از کارشناسان نسبت  بسیاری 
پرنده ترک چندان خوش بین نیستند و طرح آن 
اقدامی  تا  می دانند  سیاسی  مسائل  راستای  در 
تکنولوژیک. در ایران هم به نظر می رسد وعده ها 
هر چه بزرگ تر باشند، شیرین تر هستند. از این رو 
در صنایع  ایران  باعث خشنودی است که  گرچه 
مختلف سرآمد جهان باشد و از سایر کشورها را 
پشت سر بگذارد، اما با توجه به شرایطی که به آن 
اشاره شد، احتمالًا ساخت خودروی پرنده را هم 
باید به فهرست وعده های شیرین تولید کرونایاب، 
خودروی  واردات  هواپیما،  موتور  کرونا،  واکسن 

خارجی و... اضافه کرد.

نقل قول

»سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز« پاسخ داد:

سرنوشت خریداران آیفون ۱۴ 
چه شد؟

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه با 
هماهنگی ضابطان نسبت به جمع آوری کالای آیفون ۱۴ و 
۱۵ اقدام خواهد شد، گفت: اگر شخصی به فروشنده ای که 
گفته کالا در آینده رجیستر می شود اطمینان کرده و آیفون 
۱۴ به بالا خریده و حالا متوجه شده که کالا قاچاق است، 
می تواند با فاکتور به تعزیرات مراجعه و از فروشنده شکایت 

کند.

تقریبا از ابتدای پاییز رجیستر شدن یا نشدن آیفون ۱۴ 
در هاله ای از ابهام قرار داشت. اما در نهایت مسئولان 
این  واردات تجاری  اعلام کرده اند که  به صراحت  ابتدا 
موبایل ممنوع است و بعد از مدتی هم واردات آیفون 
۱۴ و مدل های بعد از آن از رویه مسافری نیز ممنوع 
شد. این تصمیم باعث شد قیمت آیفون ۱۳ به دلیل 
داشتن رجیستری و گارانتی از آیفون ۱۴ قاچاق گران تر 
شده و عده ای هم ترجیح می دهند با پول کمتر از آخرین 
تکنولوژی موجود استفاده کنند و در کنار آن با استفاده از 
یک موبایل ارزان قیمت سیم کارت خود را فعال کنند و با 
جدیدترین مدل آیفون به اینترنت یک موبایل ارزان متصل 

شوند و کارهای خود را پیش ببرند.  

البته همچنان عده ای به تغییر این شرایط امیدوار بودند و 
حتی برخی مغازه داران با وعده رجیستر شدن این موبایل 
آن را به خریداران عرضه می کردند، اما در نهایت مشخص 
بالا  به  آیفون ۱۴  واردات  ممنوعیت  نیست  قرار  که  شد 
برداشته شود. اواخر شهریور ماه دبیر انجمن واردکنندگان 
تلفن همراه، ارزبری بالا و عمل متقابل نسبت به تحریم ها 
را از جمله مهم ترین دلایلی عنوان کرد که مسئولان برای 
ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بالا مطرح کرده اند و گفت که 
به این ترتیب میزان واردات و ارزبری آیفون به شدت کاهش 
پیدا کرده، چرا که عملا از آیفون ۱۴ به بعد ثبت سفارش و 
رجیستری نخواهد شد و مدل های ۱۳ و قبل از آن هم دیگر 

تقاضای چندانی ندارد.

در این رابطه حمیدرضا دهقانی نیا با بیان اینکه بارها به مردم 
اعلام شده هنگام خرید استعلام اصالت را انجام دهند و اگر 
پاسخ منفی بود، از خرید کالا خودداری کنند، تصریح کرد: 
با توجه به زیرساخت ها و اطلاع رسانی هایی که انجام شده، 
مردم نباید به هر فروشنده نمایی اطمینان کنند. اگر  شخصی 
رجیستر می شود  آینده  در  کالا  گفته  که  فروشنده ای  به 
اطمینان کرده و آیفون ۱۴ به بالا خریده و حالا متوجه شده 
که کالا قاچاق است، می تواند با فاکتور به تعزیرات مراجعه و 

از فروشنده شکایت کند.

وی با بیان اینکه سیاست ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به 
بالا مورد تاکید است، چرا که حدود یک درصد جامعه کاربر 
این کالای لوکس هستند، اما بیش از ۳۰ درصد سبد ارزی 
کشور را به خود اختصاص داده، اظهار کرد: قاعدتا واردات این 
کالا بهره اقتصادی ندارد و علاوه بر این در جنگ اقتصادی 
فعلی، واردات کالایی که این میزان ارز از کشور خارج کند و 
مورد استفاده کمتر از یک درصد مردم باشد، منطقی نیست.

دهقانی نیا با بیان اینکه برخورد با آیفون قاچاق ۱۴ به بالا در 
دستور کار قرار گرفته و این موضوع به دبیر کمیسیون مقابله 
قاچاق کالا و ارز استان تهران ابلاغ شده، گفت: بنابراین با 
هماهنگی ضابطان نسبت به جمع آوری کالای آیفون ۱۴ و 
۱۵ اقدام خواهد شد. البته قاچاق آیفون ۱۵ هنوز گستردگی 

کمتری دارد.
چین  و  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس  حریری،  مجیدرضا 
اظهار کرد: در ۶ ماه گذشته ثبات در بازار ارز حاکم و اغلب 
قیمت ها در بازارهای مالی تثبیت شده یا اینکه رو به پایین 
در حال حرکت است؛ به عبارتی با اجرای سیاست تثبیت 
اقتصادی توسط دولت و بانک مرکزی شاهد آرامش در 
بازارهای مالی مانند دلار، مسکن و خودرو هستیم. هرچند 
افراد فرصت طلب، مخالف سیاست تثبیت  از  تعدادی 
هستند اما اگر این سیاست ادامه پیدا کند حتی شاهد 

کاهش تورم در بلندمدت نیز خواهیم بود.

طبق  دلار  قیمت  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
پیش بینی بعضی از مخالفان دولت و رسانه های معاند 
افزایش پیدا می کند؟، گفت: البته ذی نفعانی که از افزایش 
نرخ ارز سود می برند شاید به دنبال چنین پیش بینی هایی 
باشند اما با سیاست های اعمال شده از سوی بانک مرکزی، 
چشم اندازی برای افزایش قیمت دلار نمی بینم؛ البته 
کشور ما در اواخر پاییز به صورت سنتی شاهد افزایش 
قیمت دلار است که اگر بانک مرکزی مراقب این موضوع 
باشد تا پایان سال علتی برای افزایش نرخ دلار وجود ندارد.

حریری در مورد اثر آزادسازی ۶ میلیارد دلار منابع ارزی 
ایران در کره جنوبی، گفت: منابع آزاد شده در اختیار بانک 
مرکزی قرار می گیرد؛ بنابراین در این شرایط بانک مرکزی 
که نقش تنظیم گری در بازار ارز دارد از قدرت مانور بیشتری 
برای اعمال سیاست های مناسب ارزی برخوردار می شود 
که نمونه آن اتخاذ سیاست تثبیت است. هرچند اجرای 
هر سیاستی دارای نکات مثبت و منفی است اما در شرایط 
کنونی موضوع سیاست تثبیت از منظر اینکه نرخ ارز و 

اقتصاد را قابل پیش بینی می کند، دارای اهمیت است.

کاوش

دلار تا پایان سال ارزان می شود یا گران؟

دسترسی ایران به ۱۸.۴ میلیارد دلار از منابع بلوکه شده
با آزاد شدن منابع ۱.۷ میلیارد دلاری ایران در لوکزامبورگ، می توان گفت که کشورمان در ماه های گذشته به 
۱۸.۴ میلیارد دلار از منابعش در کشورهای مختلف و صندوق بین الملی پول دسترسی پیدا کرده است و در ادامه 

نیز و با آزادسازی ارزهای بلوکه شده در ترکیه و ژاپن این رقم به بیش از ۲۵ میلیارد دلار می رسد.
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دستگیری تیم هفت نفره مسلح در گرمدره کرج
روابط عمومی سپاه امام حسن مجتبی علیه السلام استان البرز اعلام کرد: در این عملیات  از متهمین یک 
قبضه سلاح کلاشینکف به همراه دو تیغه خشاب و ۴۵ فشنگ جنگی،  یک قبضه سلاح کلت گلوک به همراه 

دو تیغه خشاب و ۲۸ فشنگ جنگی، یک جلیقه ضد گلوله و یک اسپری فلفل کشف شد.

لیل
ت

�

 
»رئیس کل دادگستری استان«:

دستگاه قضایی از اقدامات 
نیروی انتظامی در حفظ 

امنیت حمایت قاطع دارد
حسین فاضلی هریکندی، رئیس کل دادگستری استان البرز 
به مناسبت هفته نیروی انتظامی در مراسم صبحگاه مشترک 
نیروی انتظامی به مناسبت هفته فراجا، یاد و خاطره شهدای 
انقلاب، دفاع مقدس، مدافعین حرم و امنیت، شهدای فراجا 
در همه نقاط کشور به خصوص استان البرز را گرامیداشت 
و هفته فراجا را به همه پرسنل نیروی انتظامی به ویژه در 

استان البرز تبریک گفت.

عالی ترین مقام قضایی استان البرز نیروی انتظامی را یکی 
از ستون های استوار امنیت مردم و کشور دانست و گفت که 
پرسنل فراجا به عهدی که با خدا و مردم بسته اند وفادارند 
و در این مسیر فقط در همین ابتدای سال جاری تاکنون 
حدود ۵۰ نفر از کارکنان نیروی انتظامی برای استقرار  امنیت 
و مبارزه با متجاوزان و متجاسران به قانون، عزیزترین ودیعه 
الهی که جان عزیز آنها بوده را در راه امنیت کشور تقدیم کرده 

و به فیض شهادت نائل آمدند.

وی در ادامه با اشاره به اینکه نیروی انتظامی دارای طیف 
گسترده و متنوعی از ماموریت هایی است که به موجب 
قانون به عهده دارد بیان کرد: با توجه به حجم و تنوع 
ماموریت هایی که بر عهده دارد، هم نیازمند به آموزش مداوم 
و ارتقای آمادگی برای انجام ماموریتهاست و هم نیاز به 
تامین تجهیزات و امکانات لازم و متناسب و نیز حمایت 

همه جانبه مادی و معنوی از پرسنل است.

»نعمتان  نبوی  حدیث  به  استناد  با  هریکندی  فاضلی 
مجهولتان، الصحة و الامان« تصریح کرد: از میان وظائف 
و ماموریت های متعدد فراجا، بدون تردید یکی از مهم ترین 
ماموریتها، حفظ نظم و امنیت در کشور است. به تعبیر 
مقام معظم رهبری امنیت، در شمار نعمتهای درجه ی اول 
پروردگار است؛ اگر امنیت در کشوری وجود  داشته باشد، 
امکان پیشرفت علمی، پیشرفت عملی، پیشرفت اخلاقی و 
پیشرفت انسانی در آن کشور وجود خواهد داشت؛ اگرچه 
دستگاههای دیگر هم وظایفی برای تحقق امنیت دارند ولی 
فراجا نقش مهم و اساسی و حضور علنی و میدانی در تحقق 

نظم، اجرای قانون و تحقق امنیت دارد.

رئیس کل دادگستری استان البرز ارتباط مستقیم نیروی 
انتظامی با آحاد مردم را یکی دیگر از ویژگی های مهم فراجا 
دانست و تصریح کرد: به واسطه حضور محسوس، مستمر 
و لازم فراجا در مرزها، راهها و معابر، شهرها و روستاهای 
امری  جامعه  مختلف  اقشار  با  بلاواسطه  ارتباط  کشور، 
اجتناب ناپذیر است و از طرفی در خط مقدم برخورد و مقابله 
با جرایم نیز قرار دارد. این نحوه حضور و ارتباط مستقیم 
با مردم اقتضای آن را دارد که انجام ماموریت ها و وظایف 
قانونی هم با اقتدار صورت گیرد و هم اینکه در مواجهه با 
مردم در عین صلابت و اقتداری که لازمه حفظ نظم و اجرای 

قانون است، با عطوفت و مهربانی توام و همراه باشد.

استان  دادگستری  کل  رئیس  سخنان  از  دیگری  بخش 
البرز به موضوع همکاری و تعامل دستگاه قضایی با فراجا 
اختصاص داشت که در این باره گفت: با تدبیر و تاکید 
رئیس قوه قضائیه و فرماندهان فراجا هم در سطح کشور و 
نیز در استان البرز، تعامل و همکاری بسیار خوبی در بالاترین 
سطح با همه دستگاهها به ویژه با مجموعه قضایی استان 

وجود دارد.

رئیس شورای قضایی استان البرز با یادآوری اینکه رئیس 
قوه قضائیه در همه امور و انجام ماموریت های دستگاه قضا 
به تعامل و همکاری قوه قضائیه با همه دستگاهها به ویژه 
در حوزه ماموریت های مشترک با فراجا تاکید دارد بیان 
کرد: مجموعه قوه قضائیه در استان البرز به ویژه دادگستری 
کل استان و سازمان قضایی نیروهای مسلح استان البرز، 
در اجرای دستور و تاکیدات رئیس قوه قضاییه از اقدامات 
قاطع پلیس استان در حفظ نظم و امنیت جامعه و مقابله 
با هرگونه قانون شکنی و اخلال در نظم و امنیت و آسایش 

مردم حمایت قضایی لازم را دارند.

اینترنتی به صورت  ارتباطات  امروزی که  در دنیای 
گسترده ای استفاده می شوند، امنیت اطلاعات بسیار 
از  حفاظت  برای  شرکت ها  و  افراد  می باشد.  مهم 
اطلاعات خود و اعتماد مشتریان، نیاز به استفاده از 
ابزارهای امنیتی قوی دارند. یکی از ابزارهای امنیتی 
گواهینامه  اینترنتی،  امن  ارتباطات  زمینه  در  مهم 
مفهوم،  برسی  به  مقاله،  این  در  است.  دامنه   SSL
دامنه   SSL گواهینامه  عملکرد  نحوه  و  اهمیت 

می پردازیم.

بخش اول: مفهوم گواهینامه SSL دامنه
گواهینامه SSL دامنه به یک عملیات تحق دسترسی 
 SSL امن به یک وبسایت با استفاده از پروتکل امن
Secure Sockets Layer(( می پردازد. این گواهینامه 
با استفاده از الگوریتم های رمزنگاری و توانایی تأیید 
کاربر  برای  بودن سرور وب،  و سالم  هویت صحت 

اطمینان ایجاد می کند.

بخش دوم: اهمیت گواهینامه SSL دامنه
اهمیت  دارای  دامنه   SSL گواهینامه  از  استفاده 
بسیاری است. از جمله موارد مهم می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
۱. حفاظت از اطلاعات شخصی کاربران: با استفاده 
از گواهینامه SSL دامنه، اطلاعات شخصی کاربران 
مانند رمز عبور، اطلاعات مالی و اطلاعات حساس 
دیگر به صورت رمزنگاری شده ارسال می شوند و در 

برابر حملات نفوذکاران محافظت می شوند.
۲. اعتماد مشتریان: وجود گواهینامه SSL دامنه در 
وبسایت، به کاربران نشان می دهد که ارتباط آنها با 
سایت امن است و اطلاعات آنها محافظت می شود. 
این امر باعث می شود که کاربران از انجام تراکنش 
های آنلاین استفاده کند و به سازمان اعتماد داشته 

باشند.
و  گوگل  وبسایت:  سئو  رتبه  شدن  موثر   .۳
دیگر موتورهای جستجو، رتبه وبسایت ها را بر 
اساس معیارهای امنیتی نیز تحمیل می کند. 
استفاده از گواهینامه SSL دامنه به موفقیت 
البته  و  کند  وبسایت شما کمک می  سئوی 
عدم استفاده از آن می تواند باعث افت رتبه 
وبسایت و کاهش اعتماد موتورهای جستجو 

شود.

بخش سوم: نحوه عملکرد گواهینامه SSL دامنه
گواهینامه SSL دامنه با استفاده از رمزنگاری اطلاعات، 
و  ناشناخته  ورودی های  ناشناسی  تشخیص  امکان 
عملکرد  فراهم می کند.  را  به سرور  دسترسی  کنترل 

گواهینامه SSL دامنه به صورت زیر است:
وب  مرورگر  یا  کاربر  امن:  اتصال  درخواست   .۱
وبسایت  به  را  سرور  به  امن  اتصال  درخواست 

می فرستد.
۲. تعامل با سرور: وبسایت پس از دریافت درخواست، 

گواهینامه SSL خود را برای کاربر ارسال می کند.
روی  بر  شده  نصب  برنامه  سرور:  هویت  تأیید   .۳
را   SSL گواهینامه  واقعی  صلاحیت  وب،  مرورگر 

برسی کرده و هویت سرور را تأیید می کند.
تأیید  از  پس  اطلاعات:  رمزنگاری  و  رمزگشایی   .۴
هویت، انتقال اطلاعات بین کاربر وبسایت با استفاده 

از الگوریتم های رمزنگاری صورت می پذیرد.
۵. برقراری ارتباط امن: پس از رمزگشایی اطلاعات، 
امکان برقراری ارتباط امن بین کاربر وبسایت فراهم 

می شود.
گواهینامه SSL دامنه، ابزاری کاربردی برای ارتقای 
گواهینامه  این  از  استفاده  است.  وبسایت  امنیت 
به ما امکان می دهد تا اطلاعات شخصی کاربران را 
رمزنگاری کرده، اعتماد کاربران را جلب کنیم و سطح 
امنیت وبسایت را افزایش دهیم. با توجه به اهمیت 
اطلاعات در دنیای امروزی و انتشار روزافزون حملات 
سایبری، استفاده از گواهینامه SSL دامنه برای همه 

وبسایت ها توصیه می شود.
یک   Secure Socket Layer یا   SSL گواهی  اما 
بین  امن  ارتباط  یک  ایجاد  برای  امنیتی  پروتکل 
سرور و مرورگر وب است. این در واقع یک استاندارد 

رمزگذاری  اطلاعات  آن  به کمک  که  است  صنعتی 
شده میان سرور و مرورگر ارسال می شود، بنابراین 
اعتباری،  کارت  اطلاعات  مثل  حساس  اطلاعات 
نام های کاربری، رمز عبور و دیگر داده ها به امنیت 
بالایی دست می یابند. داشتن یک گواهی SSL برای 

دامنه سایت به دلایل زیر بسیار مهم است:
حین  در  کاربران  اطلاعات  از   SSL داده:  امنیت   .1
از مرورگر به سرور و برعکس محافظت می  انتقال 
کند. این یعنی حتی اگر کسی تلاش کند داده های 
دلیل  به  نمی تواند  خوانده،  یا  و  دزدیده  را  ارسالی 
رمزگذاری شده بودن آنها، اطلاعات را درست تفسیر 

کند.
2. اعتبار بخشی به وب سایت: وب سایت هایی که 
یک گواهی SSL دارند، معمولًا یک قفل در نوار آدرس 
کاربران  برای  نماد  این  داده می شود.  نشان  مرورگر 
یعنی وب سایت ایمن است و می توانند اطلاعات 
ارائه  امن  خرید  یا  نام  ثبت  برای  را  خود  شخصی 

دهند.
سایت  وب  امنیت  گوگل   :SEO رتبه  بهبود   .3
را به عنوان یک عامل SEO در نظر می گیرد. در 
استفاده می کند،   SSL از  که  نتیجه، سایت هایی 
می توانند نسبت به سایت هایی که از آن استفاده 
نمی کند، در نتایج جستجوی گوگل رتبه بالاتری 

داشته باشند.
4. استفاده در فرایند پرداخت: برای سایت هایی که 
 SSL تجارت الکترونیک انجام می دهند، استفاده از
الزامی است. این به دلیل این است که استانداردهای 
تجارت الکترونیک مانند PCI DSS، استفاده از یک 
اعتباری  اطلاعات  از  حفاظت  برای  امن  ارتباط 

مشتریان را الزامی می کند.

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

گواهینامه SSL دامنه: مفهوم، اهمیت 
و نحوه عملکرد

حقوق و قضا

محمود عزیزی

آخرین آمارهای منتشره از سوی صندوق 
بازنشستگی کشوری نشان می دهد، تعداد 
بازنشستگان دولتی که حقوق بگیر صندوق 
بازنشستگی کشوری هستند در پایان خرداد 
امسال به یک میلیون و ۶۳۹ هزار و ۱۶۷ 
نفر رسیده که نسبت به پایان خرداد سال 
۱۴۰۱ معادل ۳.۵ درصد افزایش یافته است. 
بر اساس این گزارش میانگین حقوقِ حقوق 
در  کشوری  بازنشستگی  صندوق  بگیران 
پایان خرداد امسال )برای کل برقراری ها( 
معادل ۱۱ میلیون و ۲۷۵ هزار تومان بوده 

که نسبت به خرداد سال گذشته حدود ۴۲ 
افزایش  این  است؛  داشته  افزایش  درصد 
عمدتا ناشی از اجرای طرح متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان کشوری در پاییز ۱۳۹۹ 
بوده   ۱۴۰۲ سال  تا  آن  اجرای  استمرار  و 
سال  در  که  افرادی  دیگر  سوی  از  است. 
۱۴۰۲ بازنشسته شده و حقوق بگیر صندوق 
)برقراری های  شده اند  کشور  بازنشستگی 
جدید(، میانگین اولین حقوق بازنشستگی 
تومان  آنان معادل ۱۴ میلیون ۷۲۰ هزار 
بوده، این در حالی است که میانگین آخرین 

حقوق اشتغال آنان ۱۵ میلیون و ۴۲۰ هزار 
تومان بوده است. توزیع حقوق بازنشستگان 
دولتی در پایان خرداد ماه امسال به تفکیک 
میزان حقوق دریافتی نشان می دهد از ۱.۶ 
میلیون نفر بازنشسته دولتی، بیش از ۴۱۷ 
تا ۱۱.۲ میلیون  بین ۱۰  نفر حقوقی  هزار 
تومان دریافت می کنند، این میزان تقریبا 
۲۵.۵ درصد تعداد حقوق بگیران صندوق 
بازنشستگی را تشکیل می دهند. همچنین 
حدود ۲۱.۴ درصد از تعداد حقوق بگیران 
صندوق بازنشستگی کشوری که تعداد آنها 

بیش از ۳۵۰ هزار نفر است حقوقی بین ۱۱.۲ 
تا ۱۲.۵ میلیون تومان دریافت می کنند. در 
مجموع توزیع حقوق بازنشستگان دولتی در 
پایان خرداد امسال نشان می دهد که حدود 
۷۸ درصد تعداد بازنشستگان کشوری تقریبا 
تومانی  میلیون  تا ۱۳.۵  بین ۹  حقوقی 
دریافت می کنند. . طبق این گزارش کمتر از 
۵ درصد )۴.۸%( تعداد بازنشستگان دولتی 
نیز که تعداد آنها حدود ۷۹ هزار نفر است، 
حقوقی کمتر از ۷.۷ میلیون تومان دریافت 

می کنند.

کاوش

حقوق بازنشستگان ۴۲ درصد افزایش یافت
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کیومرث هاشمی در خصوص عملکرد کاروان 
ایران در هانگژو، اظهارداشت: در ابتدا از خانواده 
رسانه که سنگ تمام گذاشتند و کمک کردند، 
تشکر می کنم. حضور رسانه یک فرصت برای 
این  نباشد  رسانه  اگر  و  است  ورزش  جامعه 
افتخارات و تلاش های بچه ها منعکس  همه 
ملی،  رسانه  از  خودم  سهم  به  نمی شود. 
خبرنگاران  و  خبرگزاری ها  مکتوب،  رسانه های 

حاضر در این مسابقات تشکر می کنم.
وی در ادامه افزود: روز شنبه روز خوب ما بود 
و ۴ مدال طلا )سه طلا در کشتی و یک مدال 
در شطرنج( به دست آوردیم و یکی از روزهای 
این  تا  رنکینگ ما  باعث شد  بود و  خوب ما 

لحظه تا جایگاه هفتم صعود کند.
و  کم  کرد:  تاکید  جوانان  و  ورزش  وزیر 
کاستی هایی در مدال آوری وجود داشته و در 
برخی از رشته های ورزشی خیلی خوب بودیم. 
در برخی از رشته ها نتوانستیم توقعات مردم 
مدال های  داشتیم  انتظار  و  کنیم  برآورده  را 
از  رشته ها  از  برخی  در  بگیرند.  خوشرنگ تری 
همینگونه  ما  ظرفیت  که  بود  مشخص  قبل 
است و هدف حضور بوده به خصوص در برخی 
بانوان بوده است و  از بخش ها که مربوط به 
به  نیاز  که  سوارکاری  مانند  رشته ها  برخی 

تقویت دارد.

اجازه  را  دقیق  ارزیابی  کرد:  یادآوری  هاشمی 
با  مشترک  جلسات  از  بعد  به  که  می خواهم 
کمیته ملی المپیک موکول کنیم. ستاد این 
و من مدت  تشکیل شده  در گذشته  بازی ها 
و  پذیرفته ام  مسئولیت  که  است  محدودی 
باید حرف های  است.  زود  الان قضاوت  شاید 
فدراسیون ها را بشنویم. اما آنچه حائز اهمیت 
بود در برخی از رشته ها کاری کردیم کارستان 
ژیمناستیک،  مدال  مانند  بود  شاهکار  و 
میز.  روی  تنیس  و  شطرنج  دوچرخه سواری، 
هرچند  داشتیم  مدال  سنگ نوردی  در  شاید 
ارزشمند بود. این نتایج نشان  این مدال هم 
داد باید روی این رشته ها هم تمرکز بیشتری 

داشته باشیم.
ماه   ۱۰ از  کمتر  افزود:  جوانان  و  ورزش  وزیر 
و  داریم  پیش  در  را  المپیک  بازی های  دیگر 
رشته های  داشت.  خواهیم  بسیار سختی  کار 
مدال آور ما در المپیک خیلی محدود هستند. 
رشته ای مانند کشتی که همواره اعتقاد داشته 
و داریم جورکش ورزش کشور هستند و باید 
توجه بیشتری روی آنها برای المپیک داشته 
باشیم. باید نگاه مسئولین در تمام بخش ها 
این رشته ها تغییر کند. وظیفه ما  به  نسبت 
حمایتی است و فدراسیون ها هم وظیفه فنی 

و آماده سازی را دارند.

در  کاستی هایی  و  کم  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بخش های مختلف وجود دارد که باید بررسی 
ارزیابی  و  قضاوت  من  شاید  گفت:  کنیم، 
شخصی داشته باشم، اما موکول می کنیم به 
رسانه ها  نقدهای  از  البته  کارشناسی.  بررسی 
رسانه هایی  بخصوص  می کنیم.  استفاده  هم 
که در جریان این مسابقات حضور داشتند و 
می توانند کمک کنند. امیدواریم در سال های 
بهتر  مختلف  رشته های  در  ما  شرایط  آینده 
بر تلاشی  این است که علاوه  شود. واقعیت 
و  کار  هم  دیگر  کشورهای  می کنیم  ما  که 
سرمایه گذاری می کنند و در بخش زیرساختی 
و تلاش هستند.  کار  در حال  فنی  بُعد  در  و 
بنابراین ما باید تلاش خود را بیشتر کنیم تا 

بتوانیم نتایج بهتری کسب کنیم.

باید تلاش مان را بیشتر کنیم؛

هاشمی: در برخی رشته ها خیلی خوب بودیم

جای خالی »هوشنگ ساریخانی« حس شد؛

مقصران واقعی آبروریزی در فینال کبدی

دداشت �ی

کبدی  مسابقات  فینال  در  هند  و  ایران  جدال 
بازی های آسیایی، دیداری مهیج و زیبا بود اما بر 
اثر ضعف واضح و آشکار تیم داوری از جمله سرداور 
پاکستانی و داور اول سریلانکایی چنان آبرویی از 
کبدی آسیا رفت که نگاه مردم و مسئولین شورای 
در  کبدی  رشته  حضور  ادامه  به  را  آسیا  المپیک 

بازی های آسیایی ممکن است تغییر دهد.

اگر  شد،  مردود  فینال  در  آسیا  داوران  کمیته 
هستیم  جهان  و  آسیا  در  کبدی  توسعه  خواهان 
اولًا یک محرومیت  آسیا  کبدی  کنفدراسیون  باید 
سنگین برای این تیم داوری اعمال کند و سپس 
تغییراتی اساسی در کمیته داوران و کمیته اجرایی 
برای هند  اختلاف  امتیاز مورد  اینکه  آورد.  بوجود 
تزلزل  اما  است  جداگانه  بحث  یک  ایران  یا  بود 
رای  متوالی  کردن  عوض  و  داوران  تصمیمات  در 
داوران  مماشات  و  ده بار  از  بیش  آن هم  خودشان 
بخش ها  همه  در  که  هند  بازیکنان  و  کادرفنی  با 

دخالت می کردند، طرف دیگر. 
سیدسلطان سرداور پاکستانی و کیستری داور اول 
از سریلانکا یقینا مسبب اتفافات تلخ و توقف ۴۰ 
دقیقه ای بازی فینال  بودند و نهایتا! هم رای به 
زمین مسابقه  در  که  تا هند  ایران صادر شد  ضرر 
حقیقتاً توان مقابله با تیم خوب و یکدست ایران را 
نداشت قهرمان جنجالی بازب های آسیایی هانگژو 
به  اما  داشتیم  ما  هم  اشتباهاتی  که  البته  شود، 
حق کادرفنی برنامه ریزی خیلی خوبی برای فینال 

حمله  آن  اگر  و  می رفتیم  پیش  عالی  و  داشتند 
اکنون  نمی کردیم  دفاع  را  هندی  پاوان  جنجالی 

قهرمانی دست ما بود. 
بازهم خداقوت به بچه های شایسته تیم ملی کبدی 
بازهم  را  قشقرق  این  نتواند  هند  اینکه  برای  اما 
ویژه  برنامه  پایانی  دقیقه  برای ۵  باید  بیندازد  راه 
داشته باشیم و چند امتیاز پیش بیافتیم تا راه بر 
این بازی کثیف هندی ها بسته شود. هرگاه عقب 
 افتادند جنجال کردند و این یک تاکتیک زشت اما 
کارآمد از سوی هند است که باید برای پایان دادن 
به آن اولًا تشکیلات داوری و اجرایی کبدی آسیا 
تغییر کند و ثانیاً آنقدر ما خوب کار کنیم که بهانه 
المپیک  شورای  امیدواریم  نباشد.  حریف  دست 
آسیا تصمیم خطرناکی علیه کبدی نگیرد ولی جای 
خالی افرادی مثل هوشنگ ساریخانی که دو دوره 

رئیس  به عنوان  را  جهان  جوانان  کبدی  مسابقات 
مسابقات  اغلب  در  و  کرد  مدیریت  داوران  کمیته 
داخلی و لیگ با مدیریت خوب و قاطع و چینش 
درست داوران اجازه حاشیه سازی به هیچ مسئول و 

مربی و بازیکن را نمی دهد خالی بود. 
ای کاش رئیس کنفدراسیون کبدی آسیا فردی مثل 
داوران  کمیته  رئیس  به عنوان  را  ساریخانی  هوشنگ 
بازی های آسیایی انتخاب می کرد تا شاهد این ضعف 
فردی  اگر  نبودیم.  داوری های ضعیف  و  آشکار  های 
به  کار  نمی داد  اجازه  بود  ساریخانی  هوشنگ  مثل 
دخالت اورسجی رئیس و محمد سرور دبیر کل کبدی 
آسیا برسد و با دو تذکر و اخراج پاوان هندی چنان فضا 
را آرام می کرد که بازی بیش از دو دقیقه از تب و تاب 
نیفتد. حرف آخر؛ هر شکست راهی به سوی پیروزی 

بزرگتر است اگر بتوانیم از شکست ها درس بگیریم .

گزارش

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

در نشست خبری باشگاه 
شهدای رزکان چه گذشت؟

روز گذشته نشست خبری باشگاه شهدای رزکان البرز برگزار شد.

کریمی،  حمید  جلسه  این  ابتدای  در  هوادار«؛  »دنیای  گزارش  به 
مدیرعامل باشگاه با اشاره به اتفاقات و حواشی فصل گذشته، خاطر 
نشان کرد: متاسفانه شاهد یک بی عدالتی بزرگ در فوتبال کشور بودیم، 
تیمِ ما به لحاظ کسب امتیاز مجوز صعود به رقابت های لیگ  آزادگان را 
کسب کرد، اما چشم پوشی از تخلف، حقِ یک استان را مورد اجحاف 
قرار داد. با توجه به اتفاقات رخ داده در ابتدای فصل هم قصدی برای 
تیمداری نداشتیم، چرا که آن طور که باید حمایت نشدیم، اما تقدیر بر 

این بود که امسال هم به ورزش استان خدمت کنیم. 

وی در ادامه با تاکید بر معضلات فعالیت بخش خصوصی در 
فوتبال تصریح کرد: تیمداری در فوتبال ایران گران شده، شرایط 
اقتصادی هم که مشخص است، در این راه تنها دلخوشی ما 
مردم البرز هستند که به تیم شهدای رزکان به عنوان یک پایگاه 
اجتماعی نگاه می کنند. امیدواریم باتوجه به برنامه هایی که در 
ادامه راه داریم، بتوانیم در این فصل با صعود به رقابت های لیگ 

دسته یک، ذره ای از این لطف و محبت مردم را جبران کنیم.

کریمی با اشاره به تیمداری باشگاه شهدای رزکان در رشته های 
مختلف اظهار داشت: برای تحقق اهدافِ باشگاهداری در ورزش 
استان البرز، شهدای رزکان در رشته های هندبال و تیراندازی با 
کمان نیز فعالیت خود را آغاز کرده و امیدواریم در ادامه این 
فعالیت در رشته های دیگری نیز تداوم پیدا کند. در این بین تنها 

مقصودِ ما حمایت از ورزش و ورزشکاران البرزی است.

مدیرعامل باشگاه شهدای رزکان افزود: این باشگاه مزین به نام ارزشمند 
شهدا و متعلق به تمامی مردم البرز است. ما هم انتظار غیرمعقولی 
از مسئولین استان نداریم، تنها درخواست ما حمایت از سرمایه های 
ورزش البرز است. موفقیت برنامه ریزی می خواهد و بخشِ عمده ای از 
این مبحث به رویکرد مسئولین استانی بازمی گردد. امیدوارم اتفاقات 
گذشته تکرار نشود و نگاه تصمیم سازان استان به ورزش حرفه ای و 
دلسوزانه باشد. چرا که ورزش نقش مهمی در رشد و تعالی جامعه دارد.

کریمی در پایان با اشاره تشکیل یک اتاق فکر در باشگاه شهدای رزکان 
افزود: همانند سالیان گذشته، تنها هدفِ ما صعود به رقابت های لیگ 
آزادگان است، اما با این تغییر که نقاط ضعف گذشته را شناسایی 

کردیم، در این راه از هیچ تلاشی دریغ نخواهیم کرد. 

ابتدای  در  رزکان  شهدای  تیم  سرمربی  محمدزاده،  مهدی  اما 
افتخار  که  است  سال  چندین  داشت:  اظهار  خود  صحبت های 
همکاری با مجموعه شهدای رزکان را دارم و با شرایط حاکم بر 

فوتبال استان و رقابت های لیگ دسته دوم آشنا هستم. 

وی با اشاره شرایط رقابت های لیگ دسته دوم کشور تصریح کرد: 
بی تردید روزهای دشواری را پیش رو خواهیم داشت، مسابقات لیگ 
دو نیز در سال های اخیر از سطح کیفی مطلوبی برخوردار بوده و 
تیم  ها در شاخصه های فنی به یکدیگر بسیار نزدیک هستند، هرچند 
باتوجه به ظرفیت های بالای فوتبال استان البرز و باشگاه شهدای 
رزکان به آینده تیم مان بسیار خوش بینم. : از همان هفته اول، تنها 
هدف ما صعود به رقابت های لیگ آزادگان است، هر چند این مهم 
نیازمند حمایت های بیشتری نسب به گذشته است. فراموش نکنیم 
که شهدای رزکان از سرمایه های این استان است و امیدوارم برخلاف 
گذشته مسئولین استان در انجام تعهدات خود نسبت به ورزش 

استان و تیمِ شهدای رزکان به عنوان نماینده ی آن کوشا باشند.

سیدرضا فیض آبادی

شناسایی شبکه جعل اسناد رسمی و اوراق قضایی و دولتی در فردیس
حسین فاضلی هریکندی، رئیس کل دادگستری استان البرز از شناسایی و بازداشت باند جعل اسناد 
رسمی و اوراق قضایی و دولتی خبر داد که به منظور آزادی متهمان در مراجع قضایی، اسناد جعلی 

برای ضمانت ارائه می کردند.

دبیر تحریریه 



66
روزنامه

ورزشی
شماره 1401 - یکشنبه  16  مهر 1402

شکستی دیگر برای والیبال ایران در انتخابی المپیک
تیم ملی والیبال ایران در ششمین دیدار خود از مسابقات انتخابی المپیک 2024 پاریس از ساعت 16:30 روز شنبه به 
مصاف برزیل رفت و با نتیجه 3 بر صفر شکست خورد. این پنجمین شکست ایران در این مسابقات بود. تیم ملی ایران 

در هفتمین و آخرین بازی از مسابقات انتخابی المپیک پاریس از ساعت 20 یک شنبه به مصاف کوبا می رود.

خاورمیانه علی رغم داشتن منابع مختلف که آن را در 
داده است، هرگز  قرار  دنیا  ثروتمند ترین مناطق  زُمره 
مجال استفاده از ظرفیت بالای خود را پیدا نکرده و 
در این بین کشور ایران به عنوان مرکز غیرقابل انکار 
این منطقه -چه به لحاظ قدرت و چه ثروت- همیشه 
به علت تاخت و تازهای ناجوانمردانه بیگانگان هرگز 
نتوانسته است از ثروت موجود به نفع مردمان خود 
بهره ببرد. باید گفت؛ ورزش و هر آنچه به این مقوله 
مربوط می شود و به طور اخص فوتبال که اقبال ویژه ای 
نزد ایرانیان دارد به همین دلیل و دلایل دیگری چون 
را تحمل نموده است.  سوء مدیریت بیشترین ضربه 
ورزشگاه  نامناسب  وضعیت  بهانه  به  شماره  این  در 
بزرگ آزادی و همچنین اوضاع نگران کننده بسیاری 
راه  و  از ورزشگاه های قدیمی شهرستان ها، مشکلات 

حل های موجود را مورد بررسی قرار خواهیم داد: 

آزادی و اقدامات غیرتخصصی
ساخت ورزشگاه بزرگ آزادی در سال 1350 شمسی به 
پایان رسید. این ورزشگاه که با هدف برگزاری بازی های 
المپیک 1984 احداث شد،  آسیایی 1974 و میزبانی 
سال  پنجاه  در  و  شده  محسوب  ایران  ورزش  نماد 
اخیر مهمترین رخدادهای ورزشی به خصوص فوتبال 
است.  شده  برگزار  ورزشگاه  این  در  ملی  و  باشگاهی 
شده  ملاحظه  ورزشگاه  این  احداث  از  بعد  آنچه  اما 
است، بی توجهی مفرط در نگهداری آن است. جایی 
در سال های   آسیا  باشگاه های  نهایی جام  مرحله  که 
1378 و 1380 در حالی در ورزشگاه آزادی برگزار شد که 
از دلایل ناکامی نمانیده ایران را باید وضعیت نامناسب 
در  اخیر  فصل  در  که  موضوعی  بدانیم.  آزادی  چمن 
عنوان  به  باید  النصر هم  به  پرسپولیس  باخت  مورد 
علت اصلی بدان اشاره کرد. با این حال در سال 1381 
از 160 میلیارد  بیشتر  با هزینه ای  استادیوم  بازسازی 
به مدت  آزادی  استادیوم  بازسازی  انجام شد.  تومان 
یک سال و نیم طول کشید و در این پروژه، بازسازی و 
استحکام بخشی از سکوهای طبقه اول و عایق کاری 
کامل رختکن ها، تعویض نمایشگر استادیوم آزادی و 
جایگزینی آن با یک نمایشگر رنگی و زیرساخت های 
سال  آن  از  شد.  انجام  نیز  ورزشگاه  به چمن  مربوط 
به بعد به علت تغییرات مدیریتی و گاه مدیریت های 
بوده،  غیرمسئولانه  نگاه  حاصل  که  غیرتخصصی 
وضعیت ورزشگاه آزادی فصل به فصل و سال به سال 
رو به افول بوده تا جایی که اعلام شده سکوهای آزادی 
در وضعیت بحرانی قرار گرفته و اوضاع چمن نیز در 
چند هفته ابتدایی فصل جدید فوتبال ایران برهمگان 
غیرتخصصی،  اقدامات  حاصل  است.  گردیده  نمایان 
بزرگترین ورزشگاه کشور را به مرحله ای رسانده است 
که دیگر نمی شود در دیدارهای بزرگ بین المللی به 
آن اعتماد کرد. مسلما اگر تدبیری درست در بازسازی 
نگهداری  جامع  طرح  ایجاد  آن  از  مهمتر  و  دوباره 
ورزشگاه های  زمره  از  را  آزادی  باید  نگیرد،  آن صورت 
توانست  که  ورزشگاهی  کنیم.  ایران خارج  استاندارد 
در زمان تاسیس رتبه A کنفدراسیون فوتبال آسیا را 
به دست بیاورد و در سال 1392 نیز به عنوان یکی از 

بیست ورزشگاه مطرح دنیا معرفی شد.  

ورزشگا های موجود و آینده نگری
ورزشگاه های نقش  جهان  اصفهان، یادگار امام  تبریز، 
شهدای  خوزستان،  فولاد  اهواز،  غدیر  پارس  شیراز، 

 مس کرمان و امام  رضا )ع( مشهد به علاوه ورزشگاه 
بزرگ آزادی موجودی ایران به لحاظ ورزشگاه استاندارد 
المللی  بین  و  بزرگ  دیدارهای  در  استفاده  قابل  و 
و  ریز  نواقص  ورزشگاه ها  این  اغلب  هرچند  هستند. 
تا حدودی  گفت  می توان  اما  دارا هستند  را  درشتی 
نیاز اولیه ورزش و فوتبال را برآورده می کنند. اما دو 
ابتدا  است؛  اشاره  قابل  آنان  مورد  در  ضروری  نکته 
موضوع نگهداری آنان است که نیاز به برنامه ریزی و 
پیش بینی بودجه لازم و نیز اقدام به موقع دارد و دوم 
احداث جایگاه ویژه بانوان است که با عنایت به قوانین 
عرفی و شرعی  ایران، اغلب این ورزشگاه ها از آن بی 
نگهداری  هزینه  خصوص  در  طرفی  از  هستند.  بهره 
ورزشگاه ها که سرمایه ملی محسوب می شوند، عزمی 
مثال  عنوان  به  است؛  لازم  تخصصی  نگاهی  و  ملی 
هزینه نگهداری ورزشگاه مس کرمان درماه حدود سه 
تومان است که در سال حدود سی و شش  میلیارد 
به  البته  است.  آن  از  نگهداری  تومان هزینه  میلیارد 
این مبلغ باید ضرر و زیان وسایل مصرفی را نیز اضافه 
نگهداری  هزینه  تومان  میلیارد  پنجاه  حدود  که  کرد 
بزرگ  این رقم در خصوص مجموعه  آن خواهد شد. 
آزادی بالغ از یکصد میلیارد تومان خواهد بود که لازم 
است در بودجه ورزش کشور گنجاده شده و در مسیر 
نیازی  آینده نگری مورد  درست وصحیح هزینه گردد. 
که تا کنون بدان توجه نشده و در لابلای مدیریت های 

ادواری به فراموشی سپرده شده است.

کمبود کمپ های تمرین
تمرینی  کمپ های  تاسیس  با  کشورها  از  بسیاری 
استاندارد، ضمن ایجاد شرایط درآمدزایی، زمینه ورود 
باشگاه های بزرگ را به کشور فراهم کرده و از اثرات 
مثبت آن به نفع فوتبال ملی و باشگاهی خود استفاده 
بسیار  با وسعت  ایران  که  اینجاست  می کنند. سوال 
در  تاسیس کمپ های مجهز،  امکان  و  قبول  قابل  و 
این خصوص چه اقدامی کرده است  و چند کمپ یا 
مجموعه تمرینی در ایران وجود دارد؟ شهرهای بزرگ 
و کوچکی در استان های ایران وجود دارند که پتانسیل 
که  دارا می باشند. موضوعی  این خصوص  در  را  لازم 
مناطق  جمعیت  از  بزرگی  بخش  اشتغال زایی  ضمن 
گوناگون، به رشد و توسعه فوتبال آن مناطق نیز منجر 
شده و در بازه زمانی کوتاه و با رفع نواقص حتی به 
شد.  خواهد  منجر  نیز  دنیا  بزرگ  باشگاه های  حضور 
حضوری که به معرفی  فوتبال مناطق مختلف ایران به 

جهان فوتبال منتهی می گردد.  

زمین های تمرین و بی تفاوتی
تمامی  خصوص  در  شده ای  تعریف  استاندارد  هیچ 
زمین  یک  گاهی  و  ندارد  وجود  تمرینی  زمین های 
تیم ها  تمرین  محل  مصنوعی  یا  و  طبیعی  چمن 
بزرگ و کوچک می باشد و در مواردی صندوق عقب 
خودروی ورزشکاران و یا تدارکات تیم تبدیل به رختکن 
تیم شده است. این بدان معنی است که هرآنچه در 
منجر  مطلوب  نتیجه  به   است  شده  انجام  تمرین 
نخواهد شد. گاهی علیرغم وجود رختکن و تجهیزات 
مورد نیاز وضعیت چمن نامناسب بوده و بسیاری از 
آسیب دیدگی ها مربوط به همین نقیصه بزرگ است. 
این وضعیت در شهرستان ها که معمولا تمرینات و 
بازی های رسمی در یک چمن برگزار می گردد و زودتر 
نگران کننده تر است. جالب  از موعد تخریب می شود، 
نیز  بازی های داخلی و استانی  اینکه تقویم برگزاری 
با فشردگی عجیبی روبرو بوده و در بازه زمانی پاییز 
و زمستان برنامه ریزی شده و دیدارهای انتهای فصل  
در چمن هایی برگزار می گردد که تبدیل به زمین های 

خاکی و پُر از پستی بلندی های خطرناک شده است. 
به  پرداختن  برای  برنامه ای  فوتبال  ارشد  متولیان  آیا 
موضوع مهمی چون زمین تمرین ندارند؟ قدر مسلم 
اینکه این مشکل را می توان در تعامل بخش دولتی 
و خصوصی به راحتی مرتفع کرد. البته اگر در مجرای 

درست و منطقی قرار بگیرد.

باشگاه ها و فقدان ورزشگاه
ورزشگاه  فاقد  ایران  بزرگ  باشگاه  دو  که  آنگاه 
اختصاصی هستند، قاعدتا نباید از سایر باشگاه ها و 
ضروری  و  مهم  مقوله  چنین  داشتنِ  انتظار  تیم ها 
بررسی  قابل  خصوص  این  در  نظریه  سه  داشت.  را 
است؛ نظریه اول توسعه پایدار دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس است که در بلند مدت فعالیت های عمرانی 
در شهرستان ها  و  آغاز  تهران  از  را  فوتبال  ملزمات  و 
ادامه بدهند. پیش نیاز این کار خصوصی سازی مطلق 
این دو باشگاه است که به نظر می رسد، شدنی نیست. 
است.  این موضوع  در  دولت  نظریه دوم تصدی گری 
دولت قادر است با تعیین کارگروه و تصویت بودجه 
لازم و برحسب نیاز شهرستان های مختلف دست به 
احداث ورزشگاه های بزرگ و کوچک بزند و آن را به 
بخش خصوصی اجاره بدهد. نظریه سوم ورود بخش 
خصوصی است که در نگاه اول به ایجاد انگیزه نیاز دارد 
و در نگاه دوم به شناسایی دقیق محتاج است.  با این 
از ورزشگاه کوچک  اگر به هر طریقی  باشگاه ها  حال 
اما مجهزی برخودار باشند، مجال بیشتری در خصوص 
مسایل مدیریتی و  حل مشکلات فنی تیم خود پیدا 

خواهند کرد. 

وظایف دولت و مجلس
باید سوال کرد: دولت و مجلس تا چه اندازه دغدغه 
پرسید:  باید  دارند؟  را  فوتبال  خصوص  به  و  ورزش 
نگاه این دو نهاد تاثیرگذار به ورزش و فوتبال به چه 
و  میزان   دو سوال  این  پاسخ  است؟  اندازه حرفه ای 
مشخص  فوتبال  و  ورزش  به  را  آنان  ورود  چگونگی 
خواهد کرد. مجلس به عنوان قانونگذار باید ورزش و 
فوتبال را بشناسد و تحلیل درستی از آن ارایه بدهد و 
دولت به عنوان مجری باید در راه اجرای آن اهتمام 
کمیسیون  موثر  اقدامات  دید  باید  بکارگیرد.  ویژه ای 
ورزش  مجلس شورای اسلامی چه بوده است؟ باید 
دید سند راهبردی مجلس در این خصوص چیست؟ 
برتر  نمایندگان در خصوص استعدادهای  از سایر  آیا 
منطقه آنان سوال شده است؟ آیا کمبودهای ورزشی 
اعم از زیرساخت ها و مدیریت در مناطق مختلف رصد 
مورد  در  مردم  نمایندگان  اکثریت  نظر  است؟   شده 
چگونگی مدیریت دو باشگاه بزرگ ایران و برون رفت 

آنان از مشکلات چیست؟ آیا طرحی فرا جناحی و ملی 
در این خصوص پیشنهاد شده و مقدمات یک حرکت 
ملیِ فارغ از تعصبات جناحی فراهم گردیده است؟ آیا 
دولت می داند وضعیت نیروی انسانی در ادارات ورزش 

وجوانان مناسب و در حد نام ورزش نیست؟ 

نقش مردم و خیرین
با ذکر این نکته که ورزش یک ضرورت انکارناپذیر است 
باید گفت: ورزش و فوتبال ایران به یک همیت ملی 
علاوه خیرین  به  مردم  نقش  بین  دراین  و  دارد  نیاز 
کار های  کنار  در  مساجد  است؛  همیشه  از  پررنگ تر 
فرهنگی باید رویکرد ورزشی را تقویت کنند. تاحدودی 
در این مورد اقدامات مناسبی انجام شده است. خیرین 
باید در کنار کارهای عام المنفعه به مقوله ورزش ورود 
کنند. وقف ورزشی باید جدی تر از گذشته دنبال گردد. 
باید  با تشکیل شورای ورزش شهرستان ها و پرداختن 
در  موجود  منابع  از  ورزشی  فعال  جمعیت های  به 
خصوص اعتلای ورزش چه در بحث زیرساخت ها و چه 
در بحث حمایت های اقتصادی گام اول را برداشت و 
با  تعیین مدیریت های توانا و دوری از اختلافات به 

سمت پیشرفت ورزش حرکت نمود.   

لزوم بازنگری اساسی
بازنگری  ایران  ورزش  ارکان  همه  در  باید  تعارف  بی 
نداریم،  کافی  اندازه  به  ورزشگاه  اینکه  گیرد.  صورت 
اینکه فضای ورزشی ایران حداقل است، اینکه همواره 
در انتهای سال افسوس شکست هایی را می خوریم که 
نیروهای  اینکه  و  است  کاری خودمان  ندانم  حاصل 
متخصص و کاربلد امکان حضور در ورزش را به دلایل 
گوناگونی  مسایل  در  ریشه  نمی کنند،  پیدا  عدیده 
دارد که باید مورد شناسایی قرار گرفته و با حذف و 
اضافه های منطقی و گاه با حمایت از نیروهای فعال،  
به اول راه ورزش در معنای واقعی خود رسید. ادارات 
کُل قادرند در هر شهرستانی به تناسب جمعیت آن، 
حداقل در خصوص بهرمند شدن کارمندان خود اقدام 
ورزش  وزارت  کنند.  ورزشگاه  یا  و  سالن  ساختن  به 
باید با استخدام نیروی های متخصص و با تحصیلات 
عالیه آکادمیک، ادارات مطبوع خود را تقویت نماید. در 
بودجه سالانه ورزش باید بازنگری کلی صورت بگیرد. 
سالن ها و ورزشگاه ها باید از سمت وسوی درآمد زایی 
صرف به طرف خدمتگذاری گام بردارند و در انتخاب 
صورت  لازم  دقت  آن  مستاجران  و  دوره ای  متولیان 
بحران  آینده  در چند سال  با وضعیت موجود  بگیرد. 
که  ورزشگاه هایی  و  آن  تجهیزات  و  فوتبال  و  ورزش 
رو به تخریب هستند، موجودیت ورزش به خصوص 

فوتبال را زیر سوال خواهد برد.  

»دنیای هوادار« از شرایط نامناسب ورزشگاه های کشور می گوید؛

الزام بازنگری اساسی در زیرساخت                        ها
ن ذره ب�ی

حسن صانعی پور
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سرانجام قهوه قجری را نوشید؛ قهوه ای که با زهر 
مرگ آمیخته بود. عاشق بازی بود آتیلا پسیانی، 
عاشق کشف و مکاشفه، عاشق مزه های تازه، عاشق 
راه های نرفته و حالا در کار تجربه ای دیگر است؛ 
او  برای  که  هرچند  نیستی،  جنس  از  تجربه ای 

سخت غریب می نماید.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، کودکی 
بود که به واسطه شغل مادرش که بازیگر نامی تئاتر 
آن زمان بود، پشت صحنه تئاتر قد کشید. خودش 
و پشت صحنه  از صحنه  نفهمید چگونه سر  هم 
درآورد. در نوجوانی به عضویت کارگاه نمایش درآمد 
تا در جوانی و میانسالی بشود سردمدار تئاتر تجربی 
ایران. در زمانه ای که تئاتر کشور پذیرای این سبک 
که  ناسزاها  بسیار  چه  ایستاد،  مومنانه  او  نبود، 
نشنید اما از پای ننشست. محکم بود و با اراده و 
مومن به راهی که انتخاب کرده بود. کار به حرف 
دیگران نداشت، ایمان داشت به راهی که انتخاب 
کرده بود. او عاشق بازی بود و با همین عشق نام 
گروهش را هم گذاشت گروه تئاتر بازی که حالا 
از معدود گروه هایی است که باقی مانده و  یکی 
چند سال پیش سرپرستی آن را به دخترش ستاره 

سپرد.
نبود،  تاثیرگذار  هنرمند  یک  فقط  پسیانی  آتیلا 
که  بود  پدری  او  نبود.  درخشان  بازیگر  یک  فقط 
فرزندان خود را همواره زیر پر و بال خود می گرفت. 
او فقط ستاره و خسرو  گفتم فرزندانش، فرزندان 
نبودند، او بسیاری فرزندان دیگر داشت؛ فرزندانی 
که پدر معنوی آنان بود، از علی اصغر دشتی، رضا 
گوران، همایون غنی زاده، امیررضا کوهستانی، جابر 
رمضانی و ... جوانانی که پشت شان به او محکم 

بود و دل شان به او گرم. نه به خاطر اینکه گاهی 
اوقات  برخی  یا  می کرد  بازی  نمایش هایشان  در 
برایشان طراحی نور می کرد و یا همیشه به عنوان 
مشاور، بی دریغ در کنارشان بود. نه! همه اینها بود 
ولی اینها همه حمایت آتیلا نبود، او به آنان اعتماد 

به نفس می داد و امید. او آنان را باور داشت!
که  می دانید  باشید،  شناخته  نزدیک  از  را  او  اگر 
هرگز اهل گله و شکایت نبود بلکه از هر فرصتی 
داشت  غریب  شوقی  می جست،  بهره  کار  برای 
به  بازی های  او  بزرگ  هنر  تازه.  تجربه های  برای 
پرورش  یا  تاثیرگذار  کارگردانی های  ماندنی،  یاد 
نسل های تازه نبود. او بلد بود با زندگی بازی کند، 
بلد بود از زندگی لذت ببرد، گاه این لذت در کار 
بود و گاه در ساختن  تلویزیون  تئاتر و  سینما و 

آشپزی  در  هم  زمانی  و  سفر  در  گاهی  مجسمه، 
و حتی و سوار شدن اتوبوس بی آر تی و رسیدن 
کارش  واسطه  به  معطلی.  بدون  شهر  تئاتر  به 
قول  به  و  بود  کرده  سفر  گوناگونی  کشورهای  به 
خودش دل درد داشت تا به هر کجا که سفر می کرد، 
هراسی  هیچ  کند،  مزه  مزه  را  کشور  آن  غذاهای 
نداشت از ناشناخته ها اما وقتی از غذاهای وطنی 
از  پر  خودمان سخن می گفت، مثل یک پسربچه 
شوق می شد، مثل آخرین باری که یک نمایشگاه 
را  اسمش  که  نمایشگاهی  برپا  کرد،  تجسمی 
گذاشته بود اسباب بازی های آتیلا. او در بزرگسالی 

هم همه لذت های ساده زندگی را بلد بود.
نمایش های  از  یکی  گرفت  تصمیم   ۹۸ سال 
خاطره انگیز خود را دوباره اجرا کند؛ »قهوه قجری« 

که تماشاگران نسل های گذشته، خاطره خوش آن را 
خوب به یاد داشتند. این بار نوید محمدزاده و هوتن 
کرده  دعوت  نمایش  این  در  بازی  برای  را  شکیبا 
بود. زمستان سال ۹۸ سالن اصلی تئاتر شهر بعد از 
مدت ها دوباره با خیل بزرگ تماشاگران مواجه شده 
بود؛ برخی برای تجدید خاطره آمده بودند و تعدادی 
دیگر کنجکاو بودند که او در این اجرا چه کرده است.
چند روزی نگذشته بود که ویروس مهیب کرونا، 
همه چیز را متوقف کرد و  نوشیدن قهوه قجری 
هم ماند برای شاید وقتی دیگر. کرونا فروکش کرد، 
سالن های تئاتر دوباره سرپا شدند، هنرمندان دوباره 
دست به کار شدند تا از تعطیلی دوران مهیب کرونا 
انتقام بگیرند اما نشد که آتیلا نمایش ناتمام خود 
را به پایان برساند. او که آرزو داشت روزی روزگاری 
در برج طغرل تئاتر اجرا کند، اجرای قهوه قجری را 

هم نیمه تمام گذاشت.
یک جمعه به ظاهر آرام بود، یکی از آن جمعه های 
پاییزی، یکی از آن جمعه هایی که از غروبش واهمه 
داری، اما غم این جمعه به غروب نکشیده، ظاهر 
شد. هنوز غصه درگذشت فردوس کاویانی تازه بود. 
که  بودند  او  برای  نوشتن  کار  در  هنوز خبرنگاران 
آتیلا این بار زندگی را به بازی گرفت؛ زندگی را با 

همه لذت هایش، رنج هایش و ناکامی هایش.
اما حالا باید به که تسلیت گفت، به کدام یک از 
فرزندانش؟ به آنان که هر یک در گوشه ای از جهان 
نشسته اند به انتظار، به آنان که دل شان گرم بود به 
آتیلا تا امیدشان باشد در روزهای سختی و بلا، به 
آنان که دل شان تنگ است برای صحنه و اجرا، به 
آنان که  هم نشینی او را با مرگ باور نداشتند، آتیلا 
اما این بار یارای همراهی فرزندانش را نداشت. او 

باید قهوه قجری را می نوشید.

او باید قهوه قجری را می نوشید؛

مرگ »آتیلا« را به چه کسی تسلیت بگوییم؟
ره �چ

 با وجود اتمام مهلت ارسال فیلم به آکادمی برای رقابت در شاخه بهترین 
فیلم اسکار ۲۰۲۴، چهار کشور دیگر نیز فیلم های خود را به آکادمی معرفی 
کردند و بر این اساس کشور آرژانتین فیلم »بزهکاران« ساخته »رودریگو 
مورنو«، مالزی فیلم »راه راه های ببر« به کارگردانی »آماندا نل یو«، ایرلند 
فیلم »در سایه بیروت« ساخته »استفن جرالد کلی« و »گری کین« و 
کاستاریکا هم فیلم »من رویاهای برقی دارم« از »ولنتینا مورل« را به 
عنوان فیلم برگزیده خود معرفی کرده بودند. مهلت ارسال فیلم از سوی 
کشورها برای رقابت در شاخه بهترین فیلم بین المللی نود و ششمین دوره 
جوایز اسکار امروز )۱۰ مهر، دوم اکتبر( به پایان رسیده بود و تاکنون ۸۰ 
کشور فیلم برگزیده خود را به اسکار معرفی کرده اند. آکادمی اسکار اقدام 
به بررسی این آثار بر اساس قوانین اسکار می کند و در نهایت فهرست 
فیلم های واجد شرایط را برای جوایز اسکار ۲۰۲۴ منتشر می کند. بر اساس 
جدیدترین قوانین اسکار، فیلم ها برای داشتن شرایط رقابت در شاخه 

فیلم بین المللی باید در فاصله زمانی اول دسامبر ۲۰۲۲ )۱۰ آذر ۱۴۰۱( 
تا ۳۱ اکتبر ۲۰۲۳ )۹ آبان ۱۴۰۲( حداقل هفت روز اکران پیاپی تجاری 
همراه با بلیت فروشی داشته باشند. برای اینکه فیلم ها راحت تر الزامات 
آکادمی را برآورده کنند، آکادمی اجازه واجد شرایط شدن فیلم ها با اکران 
در خارج از کشور مبدا )کشور معرفی کننده( را نیز می دهد، مشروط بر 
اینکه فیلم در خارج از ایالات متحده و قلمروهای آن برای حداقل هفت 
روز متوالی در یک سینمای تجاری همراه با بلیت فروشی اکران شود. در 
صورتی که هر نسخه ای از فیلم قبل از اکران عمومی، نمایش داده شود، 
این فیلم دیگر واجد شرایط برای رقابت در شاخه فیلم بین المللی جوایز 
اسکار نخواهد بود. اکران غیرسینمایی شامل نمایش فیلم در سامانه های 
نمایش آنلاین )پلتفرم های آنلاین(، عرضه از طریق دی وی دی و یا نمایش 
در بستر اینترنت و حتی نمایش در خطوط هوایی می شود. همچنین 
آثار انیمیشن و مستند بلند نیز می توانند در این شاخه به عنوان نماینده 

رسمی کشورها به آکادمی معرفی شوند و حداقل ۵۰ درصد از دیالوگ های 
فیلم باید به زبان غیرانگلیسی )زبان کشور مبدا( باشد و اضافه کردن 
زیرنویس انگلیسی ضروری است. چنانچه فیلمی بخواهد نماینده رسمی 
سینمای یک کشور در جوایز اسکار باشد، باید کنترل هنری بر آن فیلم به 
عهده اتباع آن کشور باشد )یعنی بخشی عمده ای از عوامل اصلی فیلم از 
کشور معرفی کننده باشند(. دوره گذشته در ابتدا ۹۳ کشور فیلم نماینده 
خود را برای رقابت در شاخه بهترین فیلم بین المللی به آکادمی معرفی 
کردند. طی مرحله نخست ۱۵ فیلم به عنوان نامزدهای اولیه و در نهایت 
۵ فیلم به عنوان نامزدهای نهایی این شاخه از طریق رای گیری از اعضای 
آکادمی انتخاب شدند و سرانجام در مراسم اعطای جوایز فیلم »در جبهه 
غرب خبری نیست« ساخته »ادوارد برگر« از آلمان برنده اسکار بهترین فیلم 
خارجی سال شد. نود و ششمین دوره جوایز سینمایی اسکار روز ۱۰ مارس 

)۲۰ اسفند ۱۴۰۲( برگزار خواهد شد.

جشنواره

برای نود و ششمین دوره جوایز سینمایی؛

چند کشور دیگر به رقابت اسکار رسیدند

فیلم  که  حالی  در  و  کرد  »اوپنهایمر« صحبت  فیلم  درباره  لی  اسپایک 
پرفروش کریستوفر نولان درباره بمب اتمی را فیلمی عالی خواند، گفت 
کاش فیلم نشان می داد چه بر سر مردم ژاپن آمد. این فیلمساز در گفتگو 
با واشنگتن پست گفت: »نولان یک فیلمساز بزرگ است... و این انتقاد 
ابراز نظر است. اگر »اوپنهایمر« ۳ ساعته است، دلم  به او نیست، یک 
می خواست چند دقیقه دیگر هم اضافه می کرد و به اتفاقی که برای مردم 
ژاپن افتاد می پرداخت. مردم تبخیر شدند و سال ها بعد هنوز رادیواکتیوی 

به  او  باشد؛  نداشته  را  کار  این  قدرت  نولان  که  نیست  اینطور  هستند. 
استودیوها می گوید چه کار انجام دهند. دوست داشتم پایان فیلم نشان 
دهد که وقتی دو بمب هسته ای را روی ژاپن انداختند، چه رخ داد.« تمرکز 
فیلم نولان بر زندگی فیزیکدان نظری جی رابرت اوپنهایمر است که رهبری 
تلاش های آمریکا برای ساخت بمب اتمی را برعهده داشت. آمریکا در سال 
۱۹۴۵ دو بمب اتمی روی شهرهای هیروشیما و ناکازاکی انداخت و صدها 
هزار غیرنظامی ژاپنی را کشت. فیلم نولان بر اساس کتاب زندگینامه ای 

کای برد و مارتین جی شروین که سال ۲۰۰۵ منتشر شد و بر زندگی پر 
فراز و نشیب و کشمکش درونی این دانشمند پس از حمله متمرکز است، 
ساخته شده است. با این حال فیلم »اوپنهایمر« به انداختن بمب ها یا 
پیامدهای آن در ژاپن نمی پرازد و بیشتر بر دیدگاه قهرمان داستان متمرکز 
است. این حذف به بحث انتقادی پیرامون فیلم هم منجر شده و پاسخ 
جاستین چانگ، منتقد لس آنجلس تایمز این بود که نولان »به عنوان یک 

کیفرخواست از طریق سکوت« این موضوع را در نظر گرفته است.

ان ی �ج سی�ن

کاش نولان به مردم ژاپن هم در »اوپنهایمر« می پرداخت

د با می  گرا ک  د کو نی  جها وز  ر  ، ه ما مهر هم  د نز شا
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